
يك�ي از مؤلفه ه�اي بس�يار 
تأثيرگ�ذاري ك�ه مق�ام معظم 
رهبري به آن تأكيد زيادي دارند 
توجه به سبك زندگي اسلامي 
درجامعه است. با توجه به اينكه 
جنابعال�ي در عرص�ه ادبيات و 
داستان نويس�ي فعاليت داريد 
به نظر شما چه تأثيري مي تواند 
داستان و رمان بر سبك زندگي 

داشته باشد؟
درواقع داستان س��عي مي كند زندگي را 
بازسازي كند و نسبت به همه موارد ديگر 
بيش��تر به زندگي واقعي انسان نزديك تر 
است. داستان مي تواند زندگي را به تصوير 
بكشد و به روي صحنه بياورد. داستان در 
نمايش يا فيلمنامه ظهور و ب��روز دارد. ما 
در فيلمنامه كه س��ينماي خوبي داريم و 
كشوري كه س��ينماي خوب دارد مديون 
داستان است و مردم در داستان به گونه اي 
شبيه زندگي واقعي را تجربه مي كنند. گويا 
يك زندگ��ي ديگري را مي بينن��د و درآن 

مشاركت دارند.
چگونه اين تجربه و مشاركتي كه 

مي گوييد حاصل مي شود؟
معمولاً وقتي افراد از يك داستان خوششان 
بيايد به گونه اي با شحصيت اصلي داستان 
احساس همذات  پنداري مي كنند؛ يعني 
خودش��ان را به ج��اي ش��خصيت اصلي 
داستان مي گذارند و با او تجربياتي را از سر 
مي گذرانند. در غم ها، شادي ها و هيجانات 
همراه او هستند و در پايان هر تحولي كه 
در شخصيت اصلي داس��تان پديد بيايد 
ش��بيه آن براي مخاطبان ايجاد مي شود. 
اگر او از چي��زي نفرت بگيرد مخاطب هم 
نفرت را مي گيرد. يك چيزي شبيه تجربه 
است اما خود تجربه نيست در صورتي كه 
به تجربه نزديك اس��ت. در زندگي فردي 
به تنهايي تجربه نمي كند بايد برود و وارد 
زندگي شود تا سرش به س��نگ بخورد و 
تجربه اي بين��دوزد درحالي كه داس��تان 
همين كار را براي فرد مي كند بدون اينكه 
خواننده داستان س��رش به سنگ بخورد 
عبرت مي گيرد. چيزي شبيه تجربه براي او 
حاصل مي شود؛ يعني به جاي اينكه او مايه 
تجربه ديگران بشود زندگي قهرمان داستان 
مايه تجربه اوست. بنابراين داستان نقش 
بسياربزرگي در تحولات اجتماعي داشته و 
دارد. يكي از عوامل زمينه ساز انقلاب هاي 

اجتماعي داستان است. 
ب�ا توجه ب�ه اينكه اي�ن روزها 
رسانه هاي مجازي و شبكه هاي 
اجتماعي بيشتر ش�ده،  تأثير 
و جاي�گاه داس�تان را چگونه 

مي دانيد؟
بله امروز با وجود وس��ايل سرگرم كننده 
متع��دد از تلويزيون و س��ينما گرفته تا 
رايانه و اينترنت و س��رگرمي هاي مجاز 
و غيرمجاز،  داس��تان كمتر م��ورد توجه 
است. س��ينما داس��تان خودش را نشان 
مي دهد و در خانواده هاي سنتي متأسفانه 
قصه گويي كمتر از قبل شده است. معمولاً 

پدربزرگ ه��ا و مادربزرگ ها ب��ا بچه ها 
زندگي نمي كنند اغلب خانواده ها مستقل 
و جدا هستند، پدرها و مادرها شاغلند و 
وقتي از سركار مي آيند فرصت و حوصله 
قصه گفتن ندارند و انرژي هم براي اينكه 
بنشينند و قصه بگويند ندارند براي همين 
اين كار را به سي. دي هاي داستان گويي 
محول كرده اند و يا فيلم هاي س��ينمايي 
و پويانمايي هاي كودكانه ولي با اين حال 
نمي توان گفت داستان گويي از بين رفته 
است زيرا هنوز خانواده هاي زيادي هستند 
كه به فرزندان خ��ود اهميت مي دهند و 
برايشان داستان تعريف مي كنند. معمولاً 
خانواده هاي اهل فرهنگ اين سنت حسنه 

را حفظ كرده اند و آن را انجام مي دهند.
نگاه رهبر انقلاب به داستان گويي 

چگونه است؟
خان��واده مقام معظ��م رهب��ري از جمله 
خانواده ه��اي فرهيخته اي هس��تند كه 
همچنان س��نت داس��تان گويي را حفظ 
كرده اند چنانچه يادم است ايشان در يكي 
از سخنان خودشان مي گفتند ما هر شب در 
خانواده با هم كتابخواني داريم؛ به  صورتي كه 
يكي كتابي مي خواند و بقيه گوش مي دهند. 
بسياري از كتاب هاي خاطرات رزمندگان 
جنگ يا فعالان انقلاب را با همين ش��يوه 
مرور مي كنند كه اين خود نشان از توجه  

معظم له به مطالعه و داستان است. 
به نظر شما چه كار كنيم تا حوزه 
داستان در مسئله سبك زندگي 

و نهاد خانواده تأثيرگذار باشد؟
ادبيات به نوعي تصويرگر زندگي است و 
خانواده جزء لاينفك در داس��تان است. 
در همه داستان ها خانواده مطرح است و 

در همه روابط خانواده محسوب مي شود. 
اينكه آيا خانواده هايي تراز اسلامي هستند 
يا ن��ه و آيا روابطي اس��ت كه م��ورد نظر 
بزرگان ماس��ت يا نه لذا بايد نوع داستان 
هم سالم و قوي باش��د مثلًا داستان هاي 
مبتذل خارجي اين مش��خصه را ندارند 
يا داستان هايي كه برخي از نويسندگان 
داخلي مي نويس��ند، همه اين ها بستگي 
دارد ب��ه اينك��ه چق��در از خان��واده تراز 
اسلامي اطلاع و ش��ناخت دارند و چقدر 
اعتماد وجود دارد، لذا اگر نويس��نده اي 
داراي اطلاعات لازم باش��د ك��م و بيش 

داستان هايش بامحتوا و غنا خواهد بود. 
خانواده تراز اسلامي از نظر شما 

چه خانواده اي است؟
اول اينكه خانواده اس��اس جامعه است و 
به عنوان س��لول اصلي اجتماع به آن نگاه 
مي شود. اگر خانواده  درست و سالم باشد 
جامعه هم درست مي شود. مشكلاتي كه 

در جامعه است مربوط به نظام خانواده است. 
مثلاً اگر كارمندي در خانواده تربيت درست 
ديني داش��ته باش��د حقوق ارباب رجوع 
برايش مهم است و به آن احترام مي گذارد 
يا بقيه اقشار جامعه. فرقي نمي كند توصيه 
رهبري و امام راحل هم درباره خانواده بوده 
است اينكه اگر مي خواهيد مملكت درست 
شود بايد خانواده را درست كرد. به نظر من 
پدري كه نمي تواند فرزندان و خانواده خود 
را اداره كن��د حق ندارد نس��بت به جامعه 
معترض باشد و نكته دوم آن است كه براي 
خانواده تراز اسلامي الگو همان خانواده امام 
علي و حضرت زهراس��ت كه بايد از آن ياد 
بگيريم. براي هركدام از اعضاي خانواده يك 
الگوي كامل وجود دارد كه اگر مي خواهيم 
خانواده اي سالم و درست داشته باشيم بايد 
از آنها تبعيت كنيم نه در حرف بلكه در عمل 

الگو گيري كنيم. 
قصه ظهر جمع�ه براي خيلي ها 
خاطره انگيز و نوستالوژيك است 

چرا نيمه كاره ماند و رفتيد؟
فكر مي كن��م بعد از مق��ام معظم رهبري 
كه ان شاءالله خداوند به ايشان طول عمر 
با عزت بدهد و آقاي قرائتي هيچ كس به 
اندازه من در اين مملكت يك كار را ادامه 
نداده اس��ت آن هم در عرص��ه فرهنگي. 
حدود 24سال قصه گفتم. قبل از من هم 
كسي اين همه اجرا نداشت. از ارديبهشت 
س��ال 1309 قصه ظهر جمعه شروع شد 
تا 1341 ادامه داش��ت حدود 22سال به 
طول انجاميد ولي بعد از آن گوينده مشكل 
حنجره پيدا كرد و نتوانس��ت ادامه بدهد 
و كار ره��ا ماند. بعد يك نف��ر ديگر آمد او 
هم ادامه نداد. بعد از آن از سال 54 تا 59 
گوينده بعدي قصه را گفت و پس از شش 
ماه كار به دوش من افتاد و قصه گفتم اما در 
طول 9 سالي كه از قصه گويي ظهر جمعه 
كنار كش��يدم پنج گوينده عوض ش��دند 
يعني به طور متوس��ط هر كدام يك سال 
تا يك س��ال و نيم فعاليت داشتند و دوام 
نياوردند. خودم اين اعتقاد را داش��تم كه 
عرصه را خالي كنم تا جوانان وارد ميدان 
شوند و استعدادهاي شان را نشان بدهند. 
خود من علاقه ام بيشتر به نوشتن داستان 
است. اميدوار بودم فرصت بيشتري براي 

نوشتن پيدا كنم كه البته نشد. 
در حوزه داستان نويسي در اين 

سال ها چه كرده ايد؟
من داستان نويس��ي را از قب��ل از انقلاب 
ش��روع كردم. چهار كتابم قبل از انقلاب 
چاپ ش��ده بعد از آن تا به امروز نزديك 
به 150 كتاب نوش��ته و منتشر نموده ام. 
هم داستان براي كودكان و نوجوانان و هم 
براي بزرگسالان و هم كار ترجمه داشته ام. 
مباحثي هم در حوزه نقد ادبي در رده هاي 
سني مختلف ارائه كرده ام. به لحاظ كمي 
كار زياد كردم و به لحاظ استقبال عمومي 
هم خداراش��كر كتاب ها ب��ا اقبال خوبي 
مواجه بوده است. بيش از 5 ميليون نسخه 
شمارگان كتاب هاست. بعضي كتاب هايم 

به چاپ هاي 18 و 19 هم رسيده است. 
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داستان،زندگيرابازسازيميكند
تأثيرداستانبرسبكزندگياسلاميدرگفتوگوبامحمدرضاسرشار

آقاي گله دارزاده! چه شد كه واقعه اي 
تاريخي و استراتژيك از تاريخ معاصر 
را مح�ور ن�گارش نمايش�نامه قرار 

داديد؟
من در نمايش هاي قبلي هم هم��واره نقبي به 
تاريخ كشور مي زدم، به باور من داستان نمايش 
بايد ناب باشد، البته نه اينكه نوشتن نمايشنامه 
از يك داس��تان كار صحيحي نيست اما من به 
بكر بودن نمايش��نامه معتقدم. به باور من يك 
نويسنده بايد داس��تاني جديد خلق كند و يك 
داستان به داستان هاي جهان بيفزايد. مطالعاتي 
كه من را وادار به نوشتن مي كند معمولاً خارج 
از دنياي ادبيات هس��تند و به حوزه تاريخي و 
اجتماعي تعلق دارند. مطالعات در اين حوزه ها 
باعث مي ش��ود كه داس��تان هاي م��ن فضايي 
تاريخي و اجتماعي داشته باشند و به نوعي نگاه 
من به تاريخ وقتي به زبان خودم ترجمه مي شود، 

بدل به نمايشنامه مي شود. 
يكي از مهم تري�ن مؤلفه هاي نمايش 
ش�ما رويكرد اس�تراتژيك نمايش، 
مس�ئله نف�ت و حمله انگليس�ي ها 
به جن�وب ايران اس�ت، ب�ا توجه به 
تحريم هاي�ي ناجوانمردان�ه اي ك�ه 
بيش از يك دهه از تاريخ كش�ور ما را 
با مشكلات متعدد روبه رو كرد، به نظر 
شما اين مسائل چقدر در جهان امروز 

قابليت بازآفريني دارد؟
يك واقعيتي وجود دارد و آن فراموشي عجيب و 
غريب تاريخ معاصر توسط نسل جديد ما است. 
بس��ياري از اتفاقات اين روزها به كرات در طول 
تاريخ در سرزمين بسيار استراتژيك ما رخ داده 
و اين س��رزمين همواره مورد حمله قرار گرفته 
اس��ت. منطقه خاورميانه در طول ادوار مختلف 
تاريخي هم��واره با تع��دي و چنگ اندازي هاي 
غربي ها روبه رو بوده است اما زماني كه به مردمان 
اين سرزمين مي نگريم، مردماني را مي بينيم كه 
تمايلي به نزاع و جنگ طلب��ي ندارند. زماني كه 
من به س��راغ تاريخ مي روم، به اين فكر مي كنم 
كه بار ديگر به اين اتفاقات بازگرديم و رويدادهاي 
تاريخي ببينيم، شايد نسل جوان تر ندانند كه در 
دوران ملي شدن نفت چه اتفاقي افتاد و حوصله 
هم نداشته باش��ند كه كتاب تاريخ را ورق بزنند 
به همين دليل عدم مطالعه است كه جوانان ما 
نمي دانند چه در س��رزمين ما رخ داد و بر مردم 
ما چه گذشت. در همين راس��تا من در نمايش 
به اتفاق هاي تاريخي مي پردازم، در اين نمايش 
به ماجراي جنگ جهاني دوم و حمله غربي ها به 
كشور و در نمايش پيش��ين هم به ماجراي دوره 
تاريخي پس از پايان قاجاري��ه و قحطي فراگير 
ايران پرداختم كه در اثر مرگ و مير حاصل از آن 
جمعيت كشور ما در مدت پنج سال به نيم كاهش 
يافت. من اين وقايع تاريخ��ي را به نمايش بدل 
كردم تا اين اتفاقات تاريخي در مديومي سليس 

به مخاطب منتقل شود. 
تمرين گروه از چه زماني آغاز شد؟ 

نمايش ديدومك 60 جلس��ه تمرين داشت. با 
توجه به اينكه كاراكترهاي داستان جز يك نفر، 
جنوبي هستند سعي كردم در انتخاب بازيگر از 
بازيگران اصالتاً جنوبي استفاده كنم. خود من 
هم جنوبي هس��تم و به لهجه و گويش و خرده 
فرهنگ هاي جنوب مش��رف ب��ودم. به همين 
دليل تصميم گرفتم بازيگران به گويش��ي در 
نمايش تكلم كنند كه گويش اصيل خودشان 
هم هس��ت، نكته بعدي ه��م اين ب��ود كه در 
بداهه پردازي و اتود ها س��عي داش��تيم خرده 
فرهنگ ها و واقعي��ت آدم هايي كه در اين قصه 
روايت مي ش��وند، را كش��ف كنيم و اين كشف 
مستلزم رابطه نزديك بازيگران به فضاي جنوب 
بود. زماني كه نمايشنامه را به بازيگران دادم از 
بچه هاي گروه جمله هايي شنيدم مانند اينكه 
رفتار اين كاراكتر ش��بيه پدرب��زرگ و اعضاي 
خانواده من است و اعضاي گروه بازيگري نمايش 
خودشان و نسل هاي پيشينشان را در اين نمايش 
مي ديدند. اين ش��د كه گروه را من از بچه هاي 
جنوبي تئاتر انتخاب ك��ردم. البته تأكيد من بر 
اينكه نقش جنوبي را بازيگران جنوبي بازي كنند 
فرصت انتخاب من را محدود كرد و نتيجه اش را 

مخاطبان بايد بگويند. 
بازيگر شمالي نمايش هم اصالتاً شمالي 

است؟
بله، ايشان هم اصالتاً بچه شمال هستند و در نمايش 

هم نقش يك جوان طبرستاني را بازي مي كند. 
از فلسفه انتخاب نام ديدومك براي 

نمايشتان بگوييد. 
ديدومك يك پرنده اس��ت در جنوب، زماني كه 
من كودك بودم و صداي اين پرنده از پنجره خانه 
ما مي آمد، مادرم رو به آسمان مي كرد و مي گفت 
خدا كند خير باش��د و همواره صداي ديدومك 
براي من يادآور تش��ويش بود. بزرگ تر كه شدم 
دليل اين مسئله را پرس��يدم و فهميدم كه يك 
باوري در خطه جنوب كش��ور وجود دارد مبني 
بر اينكه اين پرنده اتفاقي را ديده اس��ت و براي 
خبر دادن از آن، آواز سر مي دهد. اين ندا هم دو 
سو دارد يا اينكه مهمان عزيز در راه داري كه به 
سمتت مي آيد يا اينكه دزدي يا ناكسي به مال و 
زندگي ات دست اندازي مي كند و صداي اين پرنده 
در فرهنگ قديمي جنوبي صداي هوشيارباش 
است، اينكه با آواي اين پرنده ممكن است عده اي 

با پرچم سفيد براي جنگ به كشور بيايند. 
به رغم اينكه نمايش محتواي تراژيك 
داشت اما در قالبي كاملاً كميك روايت 

شده بود، اين تقابل به چه دليل بود؟
فرهنگ جن��وب گرم و ش��اد اس��ت، مثلًا در 
س��ال هاي دف��اع مق��دس م��ا ش��اهد بوديم 
رزمنده هاي��ي ك��ه از نقاط مختلف كش��ور به 
جنوب مي رفتند، خوي مردم اين منطقه را به 
خود مي گرفتند و يك شوخ طبعي و صميميت 
و خنده رويي با آنها همراه مي ش��د و من اصلًا 
قائل به اين نيس��تم كه ما تك ساحتي هستيم 
به اين معن��ا كه يك آدم خير اس��ت و ديگري 
ش��ر، مطلق حوزه باري تعالي است و حوزه ما 
انسان ها، آميختگي خير و شر است و همه آدم ها 
طيف هاي مختل��ف دارند. نماي��ش ديدومك 
به نوعي كمدي نيس��ت، بيان عريان و بي پرده 
خلوت يك خرده فرهنگ يك س��ري از آدم ها 
است و زماني كه اين خرده فرهنگ ها به عرياني 
به نماي��ش درمي آيند، ب��ه جنبه هاي كميك 
مي انجامند، ضمن اينكه من معتقدم مخاطبان 
بايد خود را در نمايش پيدا كنند و اگر اين اتفاق 

نيفتد، نمي تواند با نمايش ارتباط برقرار كند. 
 يك�ي از مش�كلات تئات�ر كش�ور ما 
نبود نمايش�نامه هاي ايراني اس�ت و 
نمايش هاي سالن هاي ما غالباً اجراهاي 
چند باره نمايشنامه هاي غربي هستند، 
چه ش�د كه تصميم گرفتي�د نمايش 

ايراني را اجرا كنيد؟
س��ؤال خيلي خوبي پرس��يديد، س��رزمين ما 
سرزمين قصه اس��ت، بزرگ ترين داستان هاي 
جهان در همين كشور نوشته شده است، مانند 
هزار و يك شب و طوطي نامه كه بخش بيشترش 
فارسي است، بسياري از مجموعه داستان هاي 
كهن جهان ريشه در اين سرزمين دارد و عجيب 
اس��ت كه امروز ما براي اج��راي نمايش بايد در 
كشور هاي ديگري به دنبال داس��تان بگرديم. 
ماركز يكي از بزرگ ترين نويسندگان معاصر گفته 
است كه سرچشمه داستان هايش از ايران است 
اما خود ما از يك كش��ور ديگر داستان انتخاب 
مي كنيم. وجود اين همه قصه در فرهنگ سنتي 
و تاريخي جامعه ما به دلي��ل علاقه و نياز مردم 
كشور به قصه بوده است و اگر من امروز در توليد 
قصه كوتاهي كنم، چيزي از فرهنگ كش��ورم 
كاسته خواهد ش��د، يك مثالي برايتان مي زنم، 
ما در هزار و يك شب يا سلطان خونريز داريم كه 
شهرزادي براي او هزار و يك قصه تعريف مي كند 
و در پايان اين هزار و يك قصه، سلطان خونريز 
به شهرياري عاشق بدل مي ش��ود. در سرزمين 
ما هر كسي كه خواس��ته در راه تلطيف عاطفه 
و توسعه مهرباني و رواج فلس��فه گام بردارد، به 
سمت خلق داس��تان روي آورده است و به باور 
من بس��ياري از ناهنجاري هاي امروز جامعه ما 
به همين كوتاهي هنرمندان امروز در خلق قصه 
بازمي گردد. نمايشنامه هم همين داستان است، 
ما آيين هاي نمايشي بس��ياري در تاريخ كشور 
خودمان داريم، ش��اهنامه خواني، پرده خواني، 
ش��بيه خواني، خيمه ش��ب بازي. يكي از دلايل 
گرايش به اجراي نمايشنامه هاي غربي اين است 
كه نقدها و تحليل هاي بسياري از اين نمايش ها 
منتشر ش��ده و تصويرهاي بسياري از دكور اين 
آثار و بس��ياري از گروه ه��اي خارجي دفترچه 
كارگرداني اين اثر را هم بر روي سايت هاي قرار 
داده اند و شايد در اين ميان عده اي به دنبال لقمه 

حاضر مي گردند. 

حملهانگليسيهابهجنوبكشوررويصحنهسنگلج
گفت وگو با ابراهيم گله دارزاده كارگردان نمايش »ديدومك«

88498436سرويس فرهنگي

   الناز خمامي زاده
يكي از خبرهايي كه در يكي دو روز گذش��ته كام 
ش��مار زيادي از خبرنگاران را تلخ كرده است عدم 
پرداخت شدن س��هم دولت از بيمه آنها از ابتداي 
س��ال و به عبارتي قطع بيمه آنها از س��وي وزارت 
ارشاد اس��ت. هر چند كه معاون مطبوعاتي وزير 
فرهنگ و ارشاد اسلامي در توصيه اي جديد از اين 
خبرنگاران خواسته است كه براي پيگيري حق و 
حقوقشان به اداره خبرنگاران اداره كل مطبوعات 
و خبرگزاري هاي داخلي مراجعه و به عبارتي طرح 
شكايت كنند اما همچنان اين سؤال به حال خود 
باقي مي ماند كه تكليف آن دسته از خبرنگاراني كه 
به عنوان خبرنگار آزاد ش��ناخته مي شوند و براي 
رسانه هاي مختلف مطلب مي نويسند چيست؟ آنها 
بايد گلايه هايشان از اوضاع نابسامان شغلي خود را 
از كدام رسانه يا از چند رسانه به اين اداره ببرند آن 
هم در حالي كه هنوز به عنوان خبرنگار تمام وقت در 

فضاي رسانه به رسميت شناخته نمي شوند؟!
حسين انتظامي، معاون مطبوعاتي وزارت فرهنگ 
و ارشاد اس��لامي كه خود از چهره هاي نام آشناي 
عرصه رس��انه اس��ت در مدت حضور خود در اين 
سمت اقدامات مثبت و درخور توجهي را در حوزه 
مطبوعات و رس��انه انجام داده است؛ از جمله اين 
اقدامات شفاف س��ازي اين حوزه آن هم از طريق 
فرمول گذاري ش��يوه ارائه يارانه ب��ه مطبوعات يا 
امتيازدهي و رتبه بن��دي رس��انه ها از نظر كيفي 
اس��ت. انتظامي از همان روزهاي نخست ورودش 
به معاونت مطبوعاتي اما تأكيد ويژه اي بر برداشته 
شدن بار بيمه اي خبرنگاران از دوش دولت و انتقال 
آن به مجموعه وظايف صاحبان رسانه ها در قبال 

اصحاب رسانه داشت.  
سال ها اس��ت كه دولت و وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس��لامي براي پديد آوردن آرامش ش��غلي براي 
خبرنگاراني كه از سوي رسانه هاي متبوعشان بيمه 
نشده اند يا خبرنگاراني كه آزاد هستند و به صورت 
پيوس��ته و مداوم براي رسانه هاي مختلف مطلب 
مي نويسند طرح بيمه خبرنگاران را ارائه مي دهد؛ 
اين طرح اما بيش��تر از هر چيز حاشيه امني براي 
همين خبرنگاران آزاد اس��ت؛ آن دس��ته از اهالي 
رسانه كه زير برند و نام رسانه مشخصي مشغول به 
كار نيستند؛ افرادي كه معمولاً رسانه اي براي زير 
بال و پر گرفتن آنها پيشقدم نمي شود؛ خبرنگاران 
از جمله مظلوم ترين اصناف در جامعه هستند كه 
عدم وجود امنيت ش��غلي براي آنها هميشه مورد 
سؤال بوده اس��ت. چه بسا در س��ال هاي گذشته 
موارد بسياري وجود داشته اس��ت از خبرنگاراني 
كه با تغيير و تحول مديريتي رسانه متبوعشان از 
كار بيكار ش��دند يا به رغم سال ها تلاش در عرصه 
رسانه هنوز جذب رس��انه اي خاص و بهره بردن از 
حقوق و مزاياي بيمه اي آنها نشده اند. در اين بين با 
قطع بيمه دولتي اين دسته از خبرنگاران مشخص 
نيست كه سرنوش��ت آنها چه خواهد شد. معاون 
مطبوعاتي وزارت ارشاد در اين راستا به خبرنگاراني 
كه هنوز بيمه آنان توسط رسانه متبوعشان برقرار 
نشده توصيه كرده كه به اداره خبرنگاران اداره كل 
مطبوعات و خبرگزاري هاي داخلي مراجعه كنند. 
معاونت مطبوعاتي به رس��انه ها اعلام كرده است 
يكي از شروط پرداخت يارانه بيمه كاركنان و ساير 
حمايت هايي كه وزارت ارشاد انجام مي دهد نبود 
اعتراض خبرنگاران تمام وقت آن رسانه است. اما 
وزارت ارش��اد و معاونت مطبوعات��ي هنوز به طور 
مشخص اعلام نكرده است كه تكليف آن دسته از 
خبرنگاران آزاد كه سال ها است با كمك دولت حق 
بيمه خود را پرداخت كرده اند و حالا ناگهان با قطع 
بيمه ارشاد مواجه شده اند چيست؟ تكليف مبالغي 
كه آنها در اين سال ها براي تداوم بيمه دولتي ارشاد 

پرداخت كرده اند چه مي شود؟
سخنگوي وزارت ارشاد چند روز پيش در نشست 
خبري گفته بود كه خبرن��گار آزاد به اين معنا كه 
خود را وابس��ته و متعلق به هيچ رس��انه اي نداند 
نمي تواند تحت حمايت دولت ق��رار بگيرد اما در 
دنياي رسانه اي امروز كه در آن تنوع قلم از اهميت 
بسياري برخوردار است بسياري از رسانه ها ترجيح 
مي دهند كه از صدها قلم متفاوت مطلب دريافت 
كنن��د و حق التحري��ر آن را بپردازن��د آن هم در 
شرايطي كه مس��لماً توان جذب و بيمه كردن اين 

تعداد خبرنگار را ندارند. 
كمتر خبرنگاري دوس��ت دارد كه به صورت آزاد 
فعاليت كند و اگر در فضاي پر اس��ترس خبري، 
فرصت امن شغلي براي اين دسته از خبرنگاران 
فراهم ش��ود بعيد اس��ت كه آنها اي��ن فرصت را 
از دس��ت بدهند. در اين ش��رايط واقعاً چرا بايد 
ديوار امنيت و آرامش��ي كه دولت براي اين قشر 
پرزحمت فراهم كرده بود پشتشان را ناگهان خالي 
كند؟  معاونت مطبوعاتي بايد بيش از هر چيزي 
درتلاش براي ارتق��اي امنيت ش��غلي و آرامش 
خبرنگاران باشد؛ صنفي كه براي رفع دغدغه تمام 
اصناف جامعه تلاش و همت مي كند و س��ختي 
مي كشد اما خودش مورد بيشترين محروميت ها 

و كم لطفي هاي شغلي قرار مي گيرد!

سردرگميوبلاتكليفيخبرنگاران
درابتدايسال

چرادولتپشتخبرنگارانآزادرا
ناگهانخاليكرد؟

»عموپورن�گ« چن�د م�اه بع�د از 
حاش�يه هايي كه ب�ه خاطر اس�تفاده 
از آيك�ون »كلي�د دروغي�ن« در 
برنام�ه اش گريبان�ش را گرفت�ه ب�ود 
نوروز دوب�اره به تلويزيون بازگش�ت. 
به گزارش »جوان«، با اين حال اين بار به 
عنوان مجري برنامه اي شبه ارگاني كه در 
بوستان ولايت برگزار مي شد. پايين بودن 
بار كيفي اين برنامه و عدم جذابيت اغلب 
آيتم هايش موجب ش��د كه شائبه هايي 
درباره امتداد مجموعه پيش بيايد. با اين 
حال مس��لم آقاجانزاده تهيه كننده كار 
از اين گفته كه آنچه در نوروز روي آنتن 
رفت��ه برنامه اصلي تيم »عم��و پورنگ« 
نيست و توليد برنامه اصلي اينها به زودي 

آغاز مي شود. 
  سري جديد موزيكال و قصه محور 

است و البته فول اچ. دي
اين تهيه كننده در توصيف سري جديد اين 
برنامه كودكانه به »هفت صبح« مي گويد: 
سري جديد با فضاي كاملًا جديد و دكور 
بزرگ توليد مي شود. بازيگران مختلف در 
كار حضور خواهند داش��ت و ساختار كار 
كاملاً موزيكال و قصه محور خواهد بود و به 
صورت فول اچ. دي تصويربرداري مي شود. 

  شهرداري اسپانسر كار است
آقاجان��زاده ادامه مي دهد: ط��رح برنامه 
تصويب ش��ده ولي چ��ون دكور عظيمي 
نياز داريم به زودي دكور را پيدا كرده و كار 
شروع مي شود. به گزارش سينماژورنال وي 
درباره اسپانسرهاي حاضر در كار مي گويد: 
ش��هرداري يكي از حاميان ماست و قرار 
است در مناسبت هاي مختلف مثل آسمان 
آبي، زمين پاك، خط سفيد، تفكيك زباله 
و در يك كلام فرهنگ سازي شهري را به 

بچه ها و خانواده ها آموزش مي دهيم. 
اين تهيه كننده درباره ديگر اسپانس��رها 
مي افزايد: صحبت هايي با وزارت بهداشت 

درباره آموزش مسائل بهداشتي و وزارت 
ني��رو درباره مص��رف آب و برق ش��ده تا 
اسپانسرهايمان فرهنگي باشند. ما سابقه 
خوبي در س��اخت برنامه ه��اي مرتبط با 
مفاهيم اجتماع��ي داري��م و ارگان هاي 

مختلف هم انتظار همكاري از ما دارند. 
  الگوبرداري از برنامه امريكايي

مسلم آقاجانزاده در جايي از گفت وگوي 
خود هم به الگوب��رداري برنامه اش از يك 
مجموعه عروسكي امريكايي اشاره كرده 
و بيان م��ي دارد: در ح��وزه كودك ضمن 
اينكه بايد بچه ها را شاد كنيم نيازمنديم 
كه آموزش هم داشته باشيم براي همين 

نگاهي به برنامه موفق »خيابان سِسِمي« 
داش��ته ايم و ت��لاش مي كنيم ب��ا فضاي 
بزرگ تر هدفي كه داريم را بهتر به مخاطب 

منتقل كنيم. 
  »خيابان سِسِمي« چيست؟

 »خيابان سِسِ��مي« ك��ه آقاجان��زاده از 
نگاه »عمو پورنگ« ب��ه آن حرف مي زند 
مجموعه اي كودكانه اس��ت كه توس��ط 
»جوآن گانز كاني« و »لويد موريس« خلق 
شده است.  اين مجموعه كه از اواخر دهه 
60 ميلادي ابتدا از شبكه »ان. ئي. تي« و 
س��پس »پي. بي. اس« روي آنتن مي رود 
اولويت خود را بر آموزش مفاهيم مختلف 
اجتماعي به كودكان قرار داده است. اين 
برنام��ه تركيبي از انيميش��ن، فيلم هاي  
كوتاه و آيتم هاي آموزش��ي است.  نتيجه 
يك آمارگيري در س��ال 1996 مشخص 
كرد كه 96 درصد امريكايي��ان در دوران 
قبل از دبستان بيننده برنامه بوده اند. در 
س��ال 2009 نيز اين مجموعه به عنوان 
پانزدهمين مجموعه كودكانه برتر تلويزيون 
امريكا معرفي شد.  اولويت توليدكنندگان 
»سس��مي« از ابتداي كار تاكنون تبديل 
مفاهيم مختلف آموزش��ي ب��ه آيتم هاي 
جذاب و مفرح مطلوب كودكان بوده است. 

توليدسريجديد»عموپورنگ«باالگوبرداريازمجموعهامريكايي
شهرداري اسپانسر كار است

   معصومه طاهري
قصه ظه�ر جمع�ه يك�ي از نوس�تالوژيك هاي فرهنگي ايراني�ان در س�ال هاي نه 
چن�دان دور ب�ود، داس�تان هاي خاطره انگيزي كه تنه�ا خاطره نب�ود مخصوصاً در 
دهه 60 و اواي�ل 70 ك�ه تلويزيون نقش كمت�ري در زندگ�ي ايرانيان داش�ت قصه 
ظه�ر جمع�ه مس�تقيم و غيرمس�تقيم آموزش ه�اي مهمي را ب�ه جامع�ه تزريق 

مي كرد. ش�ايد س�بك زندگي اس�لامي ايراني كه ادب،  احترام به والدي�ن،  احترام 
به بزرگ تر و... از ش�اخصه هاي مهم آن اس�ت را بهت�ر از هر چيز در اي�ن اثر هنري 
صوتي بتوان ياف�ت. اما قصه گوي صداآش�ناي قص�ه ظهر جمعه يعن�ي محمدرضا 
سرش�ار تنها يك قصه گو نبود، او كه خود از كارشناسان برجس�ته ادبيات داستاني 
معاصر محس�وب مي ش�ود درباره اين انتقال مفهوم بيش�تر و بهتر سخن مي گويد.

   سپيده آماده
نمايش »ديدومك« از 17 فروردين ماه اجراي خود را در سئانس ساعت 20 تماشاخانه سنگلج 
آغاز كرده است، نمايشي كه راوي حمله انگليس�ي ها به بنادر جنوبي كشور و مقاومت مردم 
ايران در برابر اين تعدي است، به همين بهانه گفت وگويي با ابراهيم گله دارزاده كارگردان اين 
نمايش داشته ايم تا از لزوم اجراي اين نمايش تاريخي در اين روزهاي هنر نمايش كشور بپرسيم. 

خانواده مقام معظم رهبري از 
جمله خانواده هاي فرهيخته اي 
هس�تند كه همچنان س�نت 
داستان گويي را حفظ كرده اند 
چنانچ�ه يادم اس�ت ايش�ان 
در يكي از س�خنان خودشان 
مي گفتند ما هر شب در خانواده 
با ه�م كتابخوان�ي داري�م؛ به  
صورتي كه يكي كتابي مي خواند 

و بقيه گوش مي دهند


